
Dne 26. avgusta je poteklo leto, odkar je 
bil sklenjen med Srbi in Hrvati v Zagrebu 
tolikanj zaželjeni sporazum. Obletnico spo
razuma je sklenila vlada posebno praznovati 
s slavnostno sejo v hrvatski prestolnici. 

Dan pred slavnostno sejo vlade 
Že v nedeljo, dne 25. avgusta, so se zbrali 

v Zagrebu pod vodstvom predsednika vlade 
Dragiše Cvetkoviča vsi člani vlade, izvzemši 
ministra za telesno vzgojo Dušana Pantiča, 
ki se nahaja na obisku v Nemčiji. Oba slo
venska ministra, minister za prosveto dr. Ko
rošec in minister za zgradbe dr. Krek, sta se 
pripeljala v Zagreb v nedeljo popoldne. 

Koj po prihodu v Zagreb je obiskal mini
strski predsednik podpredsednika vlade dr. V. 
Mačka. Ostali ministri so obiskali hrvatske 
tovariše in sprejemali razna zastopstva. 

V praznično razpoloženi hrvatski prestol
nici, v kateri so se zbrale ljudske množice 
iz vseh delov Hrvatske, je bil prirejen v ne
deljo zvečer v Narodnem gledališču prikaz 
hrvatske kmečke kulture. Sodelovalo je 25 
kmečkih skupin. Te skupine so prepevale na
rodne pesmi in predvajale narodne plese in 
razne druge izrazito hrvatske običaje. 

V nedeljo zvečer je priredil predsednik vla
de dr. Cvetkovič članom vlade in nekaterim 
povabljenim hrvatskim vodilnim osebnostim 
večerjo. 

Za obletnico sporazuma je prejel hrvatski 
ban dr. Ivan Šubašič že na predvečer od na
šega bana dr. Natlačena naslednjo brzojavno 
čestitko : 

»Ob obletnici ustanovitve banovine Hrva
ške sprejmite moje najlepše čestitke z naj
boljšimi željami za srečno bodočnost brat
skega hrvatskega naroda.« 

Slavnostna seja 
Obletnico sporazuma 26. avgusta je prosla

vila vlada s slavnostno sejo v ban "ki palači, 
na kateri je bila razobešena poleg hrvatske 

Slovesu© praznovanje obletnice sporazuma 
tudi državna zastava. Seje so se udeležili vsi 
ministri. Na predsedniškem mestu je sedel 
predsednik vlade Cvetkovič s podpredsedni
kom dr. Mačkom. Ob 10.15 predpcldne so bili 
vsi ministri fotografirani, nakar je začela 
seja, ki je trajala do 13.30. Med sejo vlade 
niso bila objavljena nobena sporočila. Po za
ključku seje je poklical ministrski predsednik 
Cvetkovič tuje in domane časnikarje, katerim 
je dal sledečo izjavo: »Današnja seja kr. vla
de je imela dva dela. Prvi del je bil slavnostni, 
v katerem smo obnavljali spomine na skle
nitev in na obletnico sporazuma, drugi del 
pa je bil posvečen delu.« 

Istočasno s slavnostno sejo vlade je začela 
pod predsedstvom bana dr. Šubašiča konfe
renca predstojnikov oddelkov hrvatske ban
ske uprave, na kateri so obravnavali vpraša
nja, ki so v zvezi, z novimi gospodarskimi in 
socialnimi uredbami, katere bodo objavljene, 
kakor so že bile napovedane. 

Govora predsednika in podpredsednika vlade 
Članom vlade, predstojnikom oddelkov ban

ske oblasti in vseučiliščnima profesorjema, ki 
sta sodelovala v komisiji za sklenitev spora
zuma, je priredil ban dr. Šubašič kosilo. Proti 
večeru so se podali vsi gostje na banovinsko 
posestvo Božjakovino, kjer je priredil večerjo 
podpredsednik vlade dr. Maček. 

Na slavnostni večerji sta govorila predsed
nik in podpredsednik vlade o obletnici spo
razuma. 

Predsednik vlade Cvetkovič je podal v svo
jem govoru zgodovinski pregled sporazuma, 
za katerega so se zavlekle politične borbe na 
celih 20 let. Pri vseh naporih za sporazum 
je ostala ena stvar nad vsemi pogajanji: ti
sto, kar je poglavitno za vse Srbe, Hrvate in 
Slovence, da žele Hrvati, Srbi in Slovenci to 
skupno domovino, da hočejo eni kot drugi v 
njej živeti pod pogojem, da je notranja ure
ditev taka, da oodb zadovoljivo rešene vse 
življenjske potrebe tako Srbov, Hrvatov ka
kor tudi Slovencev. 

Prvikrat po stoletjih je imenovala z usta
novitvijo banovine Hrvatske krona bana ba
novine Hrvatske v soglasju s hrvatskim na
rodom in na temelju njegovega lastnega pred
loga. 

V svojem zgodovinsko važnem govoru je 
predsednik vlade posebno poudaril, da je na
šla rešitev hrvatskega vprašanja iskrenega in 
odločnega pobornika v Nj. kr. Vis. knezu na
mestniku Pavlu. 

Za predsednikom vlade je podpredsednik 
vlade in predsednik HSS dr. Maček v svojem 
govoru omenil tudi tole: 

Pogajanja za sporazum bi se še zavlekla, 
če bi ne dobil od zunaj sporočila, da je izbruh 
vojne v Evropi gotovo dejstvo in da bo vojna 
zadivjala vsak hip. Tedaj sem rekel Dragiši 
Cvetkoviču: »To, o čemer smo se že spora
zumeli, se naj izvede takoj, drugo pa pustimo 
za boljše čase!« Danes vidimo, da je bilo do
bro in pametno, kar smo storili. Nekaj dni po 
podpisu sporazuma se je začela v Evropi voj
na in okoli nas so nastale izredne razmere. 

Kot poslednji je govoril ban dr. Šubašič, 
Kaj je bilo sklenjeno v Zagrebu? 

Za obletnico sporazuma so bile po časo
pisju napovedane razne nove uredbe, ki bi naj 
preobrazile naše gospodarstvo in socialno 
življenje. Med v Zagrebu končnoveljavno 
sprejetimi uredbami je najvažnejša ona o 
prehrani prebivalstva. 

Uvedeno je načelo rekvizicije (prisilnega 
odvzema) na podlagi nove najvišje cene 
300 din za pšenico. Predpisano je mletje 
eotne moke in uveden bo enotni kruh. 

V roku 5 dni po uveljavljenju uredbe bodo 
morali vsi mlini v državi mleti pšenico v mo
ko tako, da dobe iz 100 kg pšenice (s hekto
litrsko težo 76 kg) 80 kg moke, od tega naj
več 10 kg bele moke in zdroba ter 70 kg pre
sejane krušne moke. Vse ostale gospodarske 
in socialne uredbe so bile v Zagrebu v načelu 
odobrene in bodo izdane v kratkem času. 


